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Kulatý stůl k dějinám Rabštejna nad Střelou

V uplynulých letech proběhly na katedře historie FPE ZČU v Plzni již tři stu-
dentské vědecké konference (SVK), při nichž se studenti i odborníci z řad his-
toriků a archivářů věnovali dějinám měst v Plzeňském kraji. Výsledkem byly 
kolektivní monografie o raně novověkých Horažďovicích, o Radnicích do roku 
1850 a nejnověji o Velharticích od počátků do současnosti. V letošním roce 
zůstal tento projekt, jehož cílem se stal Rabštejn nad Střelou, bohužel bez insti-
tucionální podpory, jelikož vedení univerzity preferuje vydání „konferenčního 
sborníku“. Ten již nesplňuje kritéria mezinárodně uznávaného bodového sys-
tému (RIV), a tak katedra nemohla daný požadavek reflektovat. Zájem o zpra-
cování dějin západočeských měst to naštěstí nijak neutlumilo, navíc budoucí 
knihu o Rabštejnu se rozhodlo finančně podpořit město Manětín, pod něž 
Rabštejn administrativně náleží. A rovněž nakladatelství Veduta, které vydalo 
i všechny tři předchozí opusy, se k edičnímu záměru postavilo vstřícně. Bada-
telsky se bylo možno opřít jak o dlouholetý výzkum některých specialistů, 
tak o zpracované či zpracovávané kvalifikační práce studentů. Většina témat 
však představovala výzvu k novému uchopení nebo k vůbec prvnímu pojed-
nání. Zvláště to je ale komplikováno torzálně dochovanou pramennou základ-
nou, jež vytváří i nejvýraznější limity směrem ke struktuře a obsahu pláno-
vané knihy. Celodenní kulatý stůl, uspořádaný v prostorách plzeňské katedry 
13. října 2022, posloužil ke vzájemným konzultacím předem zadaných témat, 
ať už šlo o zmiňované kvalifikační, nedávno přidělené seminární práce či spe-
ciální stati přímo na „objednávku“.

Jan Bíba přítomné seznámil s dosavadní historiografickou produkcí, 
slabou kvantitativně i kvalitativně, stejně jako s hlavními archivními zdroji, 
v minulosti postiženými skartacemi i jinými nepříznivými okolnostmi. Solidně 
je Rabštejn prozkoumán po archeologické stránce a ačkoli autor výzkumu, 
Daniel Stráník, nemohl dorazit osobně, jeho nejdůležitější poznatky byly 
u kulatého stolu přečteny. Demografickému vývoji městečka napříč staletími 
se věnovala Marie Čížková, opírající se zejména o matriky, z nichž vytěžila 
i informace o životních cyklech a přechodových rituálech rabštejnských oby-
vatel. Michal Tejček, jeden ze stabilních členů týmu zkoumajícího dějiny zápa-
dočeských měst, poreferoval o nejvýznamnějších událostech ve středověkém 
Rabštejně a o jeho tehdejších držitelích. Eva Němečková, o níž platí stejná 
slova, se „tradičně“ ujala doby předbělohorské a raně novověkých řemesl-
níků, přičemž pro Rabštejn zdůraznila dlouhodobý význam ševců. Třicetiletou 
válku a dobu pobělohorskou tu načrtl Jan Kilián, sledující mj. značné postižení 
lokality válečným děním a jen pomalou regeneraci, jakkoli v epoše baroka za 
hrabat Pöttingů stavebně rozkvetla. Do Rabštejna první poloviny 19. století 
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se pokusila s pomocí soudobé kroniky Antona Wirtha ml. proniknout Markéta 
Romanuttiová, zatímco druhá polovina téhož století, začátek toho následují-
cího a první světová práce jsou námětem bakalářské práce Pavlíny Zahořové 
a s tím souvisejícího příspěvku. Výtah z již obhájené bakalářské práce o prvo-
republikových událostech, druhé světové válce a odsunu Němců (Rabštejn měl 
převážně etnicky německé obyvatele) představila Petra Vrzalová. Podobně – 
i když jen korespondenční formou – učinila Pavla Vonková dokončující svou 
diplomovou práci o poválečném Rabštejnu.

Po polední přestávce pokračovalo jednání odpoledne a jeho náplní se stala 
různá hospodářská, sociální a kulturní témata. Petr Kolář nastínil stavební vývoj 
zdejších feudálních sídel, bez nadsázky unikátních, jelikož městečko se může 
pochlubit nejen architektonicky hodnotným zámkem, ale i pozůstatky dvou 
středověkých hradů. Jakkoli toho z městské zástavby mnoho zmizelo, vykazuje 
také ona stále vysoké kvality, což dokázal ve svém příspěvku o rabštejnském 
urbanismu Michal Patrný. Servitský klášter a kostel (po zániku starého kostela 
sv. Matouše kostel farní) je již delší čas předmětem výzkumu kunsthistoričky 
Kláry Vaňákové. Bohužel, příspěvek Ireny Bukačové o rabštejnské loretánské 
kapli a dalších drobných památkách nemohl ze zdravotních důvodů zaznít. Táž 
autorka však do plánované knihy připravuje i kapitolu o předních rabštejnských 
rodinách 19. století. Pouze přečten, a i to jen v tezích, byl příspěvek Daniela 
Polakoviče o rabštejnské židovské komunitě, doložené zde od počátku 17. sto-
letí. Na zdejší hospodářství v době po zrušení cechů, tj. ve druhé polovině 19. 
století a po celé 20. století, se zaměřili Jan Dobrý a Jan Petr. Jiné autorské duo, 
Martin Polák a Ondřej Novák, pojednalo církevní vývoj a proměny rabštejn-
ské farní správy. Blok poté zakončila Simona Pacandová s problematikou dějin 
místního školství.

Kulatý stůl nepochybně splnil svůj účel – autoři se navzájem poznali 
a propojili, aby následně mohli písemnou podobu svých textů před odevzdáním 
vzájemně zkontrolovat. Odhalena byla rovněž některá desiderata, na nichž je 
ještě čas zapracovat. Osobně věřím, že byl odhalen i velký historický potenciál 
Rabštejna nad Střelou, někdy stále prezentovaného jako nejmenšího středoev-
ropského města, a že si vznikající kniha, která by se měla na knihkupecké pulty 
dostat ve druhé polovině roku 2023, najde své čtenářstvo.

Jan Kilián


